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تازهها

پایان  نگارش فیلمنامه »شهید همت«
محمدرضا گوهری، فیلمنامه نویس 
س��ینمای ایران گفت: ب��ا پایان 
بازنویسی مجدد فیلمنامه »شهید 
هم��ت«، نگارش آن تمام ش��د و 
فیلمنامه را به تهیه کننده تحویل 
دادم. محمدرضا گوهری، فیلمنامه نویس سینمای 
ایران در گفت وگو با تسنیم گفت: بازنویسی نسخه 
نهایی فیلمنامه »ش��هید همت« تمام شد و آن را 
به تهیه کنن��ده تحویل دادم البت��ه فیلمنامه این 
اثر س��ینمایی قبل از ش��روع فیلمبرداری، مجددا 
بازنویس��ی می ش��ود ولی فعلا فیلمنام��ه را برای 
شروع مراحل پیش تولید به دوستان تحویل دادیم. 
»ش��هیدهمت« جدیدترین پروژه سینمایی رضا 
میرکریمی است که مراحل تحقیق آن 2 سال طول 
کشیده و انجمن سینمای دفاع مقدس سرمایه گذار 
اصلی این پروژه اس��ت. سازمان سینمایی کشور و 
حوزه هنری نیز برای مشارکت در ساخت این فیلم 
سینمایی اعلام آمادگی کرده ا ند. مراحل بازنویسی 
این فیلمنامه براساس نظر سرمایه گذاران این پروژه 
و خانواده ش��هید همت شروع شد. محوریت فیلم 
سینمایی »ش��هیدهمت« عملیات بیت المقدس 
اس��ت که به آزادسازی خرمش��هر انجامید و تیپ 
محمدرس��ول الله نقش پررنگ��ی در این عملیات 
داشت؛ میرکریمی به این بهانه زندگی شهید همت 
را به عنوان یکی از افراد تاثیرگذار در ش��کل گیری 
این تیپ به تصویر خواهد کشید. محمدرضا گوهری 
این روزها در حال بازخوانی متن فیلمنامه »مرگ 
ماهی« چهارمین اثر بلند سینمایی روح الله حجازی 
اس��ت. فیلمبرداری »مرگ ماهی« از آبان ماه سال 
جاری شروع می ش��ود و تا آن زمان بازخوانی این 

فیلمنامه ادامه دارد.

»ابوزینب« آماده نمایش شد

مراحل فنی فیلم سینمایی »ابوزینب« به تازگی 
ب��ه پایان رس��یده اس��ت و در جش��نواره مقاومت 
رونمایی می شود.  علی غفاری، کارگردان »ابوزینب« 
به مهر گفت: در طول این مدت همه تلاش��م این 
بود که نس��خه نهایی فیلم سینمایی »ابوزینب« را 
آماده ک��رده و تحویل جش��نواره مقاومت بدهم و 
خوشبختانه شامگاه جمعه  این فیلم سینمایی به 
جشنواره فیلم مقاومت رسید. این کارگردان افزود: 
فیلم س��ینمایی »ابوزینب« نخستین تجربه دیده 
شدن توسط مخاطب را در جشنواره فیلم مقاومت 
کس��ب می کند و قرار اس��ت در 3 بخش سینمای 
ایران، سینمای بین الملل و جایزه عماد مغنیه با دو 
زیرنویس فارسی و انگلیسی رونمایی شود. این فیلم 
درباره خانواده ای است که در سال های اشغال خاک 
لبنان توسط اسرائیل درگیر اتفاق هایی می شود. به 
گفته وی، قرار اس��ت پس از نمایش »ابوزینب« در 
سیزدهمین جشنواره فیلم مقاومت، این فیلم به طور 
همزمان در کشورهای ترکیه، لبنان، مصر، مراکش 
و اردن اکران ش��ود. غف��اری پیش از این فیلم های 
سینمایی »اس��ترداد«، »شاهرگ« و »چراغ قرمز« 

را در کارنامه سینمایی خود به ثبت رسانده است.

خاطرات رزمندگان عملیات بدر 
در کتاب »از جنون تا مجنون«

کتاب »از جنون تا مجنون« ش��امل مجموعه 
داستان های کوتاه مستندات و خاطرات عملیات 
بدر همزمان با نخس��تین روز هفته دفاع مقدس 
رونمایی می ش��ود. کت��اب »از جنون تا مجنون« 
شامل مجموعه داس��تان های کوتاه مستندات و 
خاط��رات عملیات بدر همزمان با نخس��تین روز 
هفته دفاع مق��دس با حضور جمعی از رزمندگان 
و فرمانده��ان دوران جن��گ و اهال��ی ادب در 
فرهنگسرای سرو رونمایی می شود. موضوع اصلی 
کتاب نقش ارزنده لشکر 27 محمد رسول  الله)ص( 
در عملی��ات بدر و برگرفته از خاطرات رزمندگان 
تیپ ها و واحدهای لشکر پیروز سپاه اسلام است 
که 50 هنرمند داس��تان نویس این خاطرات را در 
قالب داستان های کوتاه به رشته تحریر درآورده اند. 
در این کتاب از سردارانی چون رضا فرزانه، معاون 
وقت واح��د ادوات و فرمانده لش��کر 27 حضرت 
رس��ول هنگام نگارش کت��اب، محمدرضا نامی، 
فرمانده تیپ ذوالفقار، رضا غزلی، پرسنل اطلاعات 
و عملی��ات، جانباز علی اکبر مصداقی مس��ؤول و 
سیدمحسن خوشدل، معاون واحد ضد زره، جانباز 
مسعود کیانی و سردار مجتبی عسگری، مسؤول 
گردان بهداری خاطره نقل شده است. »از جنون 
تا مجنون« از 2 بخش تشکیل شده است؛ بخش 
نخس��ت به خاطرات فرماندهان اختصاص دارد و 
در بخش دیگر، روایت داس��تانی آن خاطرات در 
دسترس علاقه  مندان قرار گرفته است. این ویژگی 
به مخاطب اث��ر کمک می کند پ��س از خواندن 
داس��تان و در صورت تمایل، اطلاعات تکمیلی را 

در فصل نخست کتاب بیابد.

رونماییازآلبومجدیدحامدزمانی

زمانی »بی سیم چی« را 
برای رزمندگان خواند

همزمان با فرا رسیدن هفته دفاع مقدس، تازه ترین 
آلبوم موسیقی حامد زمانی با نام »بی سیم چی« 
منتشر می شود. به گزارش  مهر، در این آلبوم که 
با عنوان »بی سیم چی« توسط موسسه فرهنگی 
� هنری دلصدا روانه بازار موس��یقی خواهد شد، 
ع��لاوه بر حضور حامد زمانی ب��ه عنوان خواننده 
و آهنگس��از، 4 خواننده جدید آثار انقلابی و دفاع 
مقدسی نیز معرفی می شوند. مراسم رونمایی این 
آلبوم موسیقی در یکی از روزهای برگزاری هفته 
دفاع مق��دس با حضور تع��دادی از علاقه مندان و 
مقامات فرهنگی در کافه نخلستان سازمان هنری 
رس��انه ای اوج برگزار خواهد ش��د. حامد زمانی از 
جمله خوانندگان فعال حوزه موس��یقی پاپ در 
انتشار تک آهنگ هاست که طی ماه های گذشته 
از قطعه های »می کشیم« با موضوع جنایات رژیم 
صهیونیس��تی در غزه، »گردان« با موضوع جشن 
پی��روزی غ��زه و »امام رضا 2« ب��ا موضوع میلاد 
حضرت ثامن الحجج )ع( و خوانندگی مش��ترک 
عبدالرضا هلالی رونمایی کرد. این خواننده چندی 
پیش هم در س��ایت رسمی خود از حمله هکرها 
به صفحه شخصی و صفحه اینستاگرام خود خبر 
داده و اعلام کرده بود حرکت در مسیر آرمان های 

انقلاب را ادامه خواهد داد.

»آتیش بازی« در انتظار اکران

فیلم »آتیش بازی« تازه ترین س��اخته بهمن 
گ��ودرزی در نوبت اکران قرار دارد و او به تازگی 
فیلمی را با نام »باج« برای شبکه نمایش خانگی 
کارگردانی کرده است. بهمن گودرزی، کارگردان 
سینمای ایران درباره آخرین وضعیت تازه ترین 
فیلم��ش با عنوان »آتیش ب��ازی« به مهر گفت: 
همه مراحل فنی فیلم انجام و پروانه نمایش هم 
از سوی سازمان سینمایی صادر شده است. وی 
با اش��اره به اینکه پی��ش از این قرار بود فیلم در 
قالب اکران عید فطر در سینماهای تهران روی 
پرده برود که این اتفاق نیفتاد، بیان کرد: در حال 
حاضر امور مربوط به اکران بر عهده تهیه کننده 
این فیلم، مرتضی شایسته است و فکر می کنم 
ب��زودی این اتف��اق بیفتد و »آتیش ب��ازی« در 
فصل مناس��بی به اکران برس��د. این کارگردان 
درب��اره فعالیت های جدیدش گف��ت: به تازگی 
فیلمب��رداری فیلم تازه ام با عن��وان »باج« برای 
توزیع در شبکه نمایش خانگی به پایان رسیده 
که این فیلم در مرحله تدوین قرار دارد و شاهین 
یارمحم��دی کار مونتاژ آن را ب��ر عهده گرفته 
اس��ت. کارگردان فیلم »شیش و بش« در ادامه 
حرف هایش تصریح ک��رد: پیش از این تصمیم 
داشتم این فیلم را سینمایی بسازم ولی شرایط 
س��اخت آن مهیا نشد و ترجیح دادم آن را برای 

شبکه نمایش خانگی کار کنم.

حال و روز مادر یک شهید گمنام 
رمان شد

از  عزیزی����ان  محمدتق����ی 
نویس��ندگان دفاع مقدس خبر 
از انتشار جدیدترین کتابش با 
نام »خون ب��رف« داد و گفت: 
ش��خصیت اصلی داستان مادر 
یک شهید گمنام است که دنبال پسرش می گردد. 
محمدتقی عزیزیان از نویس��ندگان دفاع مقدس 
کش��ورمان در گفت وگو با فارس، خبر از انتشار 
جدیدتری��ن کتاب��ش با نام »خون ب��رف« داد و 
گف��ت: این رمان ه��م با موضوع دف��اع مقدس 
نوشته شده و شخصیت اصلی داستان مادر یک 
شهید گمنام اس��ت که دنبال پسرش می گردد. 
وی افزود: در ماجرای داس��تان اتفاقات متعددی 
برای مادر شهید روی می دهد و شخصیت هایی 
در میانه های داستان به ماجرا اضافه می شوند مثل 
داماد خانواده یا همرزم پس��رش اما او پسرش را 
پیدا نمی کند. عزیزیان درباره شیوه روایت داستان 
اظهار داش��ت: از تکنیک های جدی��د در روایت 
داس��تان استفاده کرده ام. روایت کل رمان روایت 
وارونه ای اس��ت که با نامه ای شروع می شود که 
درباره روزهای پایانی زندگی شهید است و آخر 
رمان هم مادر، راوی کودکی های فرزند شهیدش 
است. این نویسنده گفت: از اینگونه روایات استفاده 
کردم تا از خطی بودن رمان و خسته کننده شدن 
آن ب��رای مخاطب فاصله بگیرم، همچنین رمان 
در چند جا دچار شکس��ت روایت و تغییر راوی 
می شود. از محمدتقی عزیزیان تاکنون 15 کتاب 
در حوزه دفاع مقدس منتشر شده که می توان به 
کتاب های »خط پایان«، »خط به خط«، »حوالی 
آس��مان« و »آخرین خاکریز« اشاره کرد. کتاب 
»خون برف« را بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مق��دس خرم آباد منتش��ر کرده اس��ت و 
علاقه من��دان برای تهیه این کت��اب می توانند با 

شماره تلفن 06613224171 تماس بگیرند.
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بعد از یک سکوت تقریبا طولانی، ابراهیم حاتمی کیا 
به برنامه تلویزیونی »هفت« رفت و با حضور در این برنامه 
به نکات مهمی اش��اره کرد و سینمای امروز را غم انگیز 
خوان��د. ابراهیم حاتمی کیا با حض��ور در برنامه »هفت« 
درباره اینکه چرا به دنبال س��اخت فیلم »چ« رفته است، 
گفت: مدت ها به این فکر می کردم که کدام شخصیت  در 
این زمان برایم بهتر جواب می دهد تا اینکه متوجه شدم 
چمران بیشترین بازخورد را برای خودم دارد. . به گزارش 
تسنیم، این کارگردان با اشاره به فیلم »دیده بان« گفت: 
یادم می آید که فیلم دیده بان درباره ش��هید عارفی بود. 
ای��ن قصه دیده بانِ من یا به تعبیر دیگر جبهه ای بود که 
من باز کرده بودم. این به معنای افتخار نیست بلکه غیر 
از این هیچ ش��خص دیگری نمی تواند کار کند. هرکس 
کار می کند از زاویه یک هنرمند است و چون این تفسیر 
بر آن حمل می شود، قطعا انتخاب ها به گونه ای می شود 
که خود کارگ��ردان به آن نوعی نظم خاص می دهد.وی 
افزود: واقعیت این است که خالق چمران فیلم »چ« خودم 
هستم و چیزهایی را که برایم مهم است، برجسته می کنم 
و برای آن استدلال ها و منطق هایی دارم. من 48 ساعت از 
زندگی چمران را بیان کردم و برایم نقطه حساسی بود که 
دو نیروی ایرانی درگیر می شوند و هر دو معتقدند ما فهم 

و نظری از انقلاب داریم و می خواهیم همین پیاده شود.
سینمایامروزخیلیغمانگیزاست ■

وی با اش��اره به مشکل س��ینمای ایران توضیح داد: 
معتقدم گرانیگاه و مش��کل س��ینمای م��ا از جایی آغاز 
ش��د که هنرمند از زمانش به دلایل مختلف ممیزی ها، 
کوته بینی ها و سختگیری ها گرفته شد. نتیجه این می شود 
که به عنوان یک فیلمس��از از آنچه جامعه احتیاج دارد 
فاصله می گیریم و به تدریج به سمت سینمایی می رویم 
که می پرس��یم چه نس��بتی با ما دارد؟... سینمای امروز 
خیلی غم انگیز اس��ت، وقتی به جش��نواره می روم و آن 
را حاصل س��ینمای ایران می بین��م، حس می کنم برای 
یک س��یاره دیگر فیلم ساخته می شود. منظورم مسائل 
روز اقتصاد نیس��ت بلکه ما حرف و افقی داریم که آن را 
نمی بینیم. کارگردان فیلم »آژانس شیشه ای« یادآور شد: 
حرفم به سمت فیلمساز ها نیست اما مهم این است که 
چه مساله ای را در سینما می بینید تا ارتباط ایجاد شود 
و رابط��ه ضعیف به معنای این نیس��ت که نش��ان دادن 
مصیبت های مردم صحبت اجتماعی است. ما هنرمندیم و 
به اثرمان رنگی می دهیم که می خواهیم درباره آن صحبت 
کنیم. ما در دهه ای آرمان هایی در س��ینما داش��تیم که 
حضور عرفان در سینما را مطرح می کردیم و در آن مقطع 
جدال ش��د که چرا اتفاق می افتد؟... اتفاق نیفتد که چه 
بشود؟... مساله این است که قرار بود افرادی مرز مسائلی 
را در جامعه خود مطرح کنند و نترسند و مقاومت کنند 
برای آنچه می خواهند بگویند تا یک آینده بهتر داش��ته 

باشیم اما این اتفاق در سینما نمی افتد.
برخیمنتق�دانکاریمیکنندکهجنگکهنه ■

بهنظرآید
حاتمی کی��ا درباره صحبت برخی منتق��دان در اول 
جنگ تشریح کرد: وقتی منتقد 2 سال بعد از پایان جنگ 
می گوید جنگ دیگر تمام شده و درباره آن صحبت نکنید، 
متوجه نمی شود که 1200 کیلومتر این کشور با کشور 
بیگانه درگیر بوده و 8 سال کشته و شهید دادیم، به نظر 
ش��ما من باید با او چه کنم؟... آنها کاری انجام می دهند 
که کهنه به نظر بیایم. در فیلم »وصل نیکان« گفتند این 
چه حرف هایی است بیان می کنید، وارد بحث های جامعه 
شوید. وی افزود: الان چند سال از پایان جنگ می گذرد 
و اگر این نگاه تازه نس��ل دهه 40 نبود، شرایط خوبی به 
وجود نمی آمد. آن دوست منتقد ما به این نسل به عنوان 
افراد خسته ای نگاه می کند که به نظر جنگ یک شوخی 
ب��وده که رخ داده اس��ت. در آن زمان جامعه درگیر بود. 
زخم بر تن ش��هدا نشسته و کوچه ها به نام شهدا شده و 
هنوز زخم ها التیام پیدا نکرده است. چه طور می شود که 
سینما سعی می کند به اینها پشت کند؟ بخشی مربوط 
به فیلمساز اس��ت که تأمل نمی کند. حاتمی کیا گفت: 
فیلمساز ها در ایران 3 دسته هستند؛ عده ای وارد سینمای 
بدنه شدند و دکان آنهاست و این اصلا بد نیست، عده ای 
سینمای جشنواره ای و دیده بانی دارند که مخاطبان آن 
 خارجی هس��تند و برای چش��م آبی های فرنگی  فیلم 
می سازند عده ای هم به سینمای بومی می پردازند که با 
درد وارد این حوزه شدند. کمال تبریزی برای فیلمبرداری 
آن روز ها از دیوار سفارت آمریکا بالا رفت و مساله داشت 
که به سینما آمد. من هم فکر می کردم باید بروم بجنگم 
و فکر می کردم باید س��هم خودم را از این ماجرا ادا کنم، 
بعد متوجه شدم با فیلم می توانم حرفم را بیان کنم و این 
حیرت ها را نشان دهم. این نوع فیلمساز ها همیشه بین دو 

جناح لهِ می شوند.
برخیمارکوپولوهستندودلارشانمیرسد ■

من قصدم این ب��ود که باید بجنگم و از جایی حس 
کردم که با فیلمم حیرت های جنگ را تصویر کنم و این 
نوع فیلمساز همیشه بین دو جناح له می شود. آنهایی که 
با آن طرف آب در ارتباطند خدا را شکر همیشه دلارشان 
می رسد و مارکوپولو هس��تند و در آن سوی آب ها رنگ 
عوض می کنن��د و عکس های مختل��ف می اندازند. این 

طرفی ه��ا هم که می گویند ما با پول جیب کار می کنیم 
که می توانند 20 روزه فیلم بس��ازند اما فیلمس��ازی هم 
هس��ت که زمان می برد و اینجا حساسیت نسبت به آن 
بیشتر می شود. وی افزود: سیاستگذاران باید کمی حوصله 
می کردند و وقت می دادند تا اینها بتوانند حرف بزنند. الان 
فیلم فاخر در مملکت ما به متلک تبدیل شده است که 
اگر ما فیلمی می سازیم که فاخر است تعبیر متلک پیدا 
کرده است و این را بعضی از بازیگرانی می گویند که اتفاقا 
قیمت آنها از روزی بالا رفت که فیلم فاخر مطرح ش��د. 
این نوع فیلمسازی باید وقت ببرد و سیستم به آن کمک 
کند و فیلمی باشد که مردم آن را بفهمند که متاسفانه 
این ش��اخه در سینما ضعیف اس��ت. کارگردان »آژانس 
شیشه ای« تاکید کرد: من از سال 58 فیلم ساختم که با 
عمر انقلاب یکی است و ادعا دارم که قصدم ایجاد تغییر 
بوده است. برای گفتن این موضوع باید بجنگم و حوصله 
کنم که به نظر می آید ک��ه بعضی اوقات حاتمی کیا هر 
کاری دلش می خواهد را انجام می دهد. باید حوصله کنیم 
و این نوع فیلمسازی آدم هایی را می طلبد که تحمل کنند 
و نپذیرند که جهت را عوض کنند. حاتمی کیا در پاسخ به 
این س��وال که عوامل فنی آثار دفاع مقدسی هم قرار بود 
در کنار یکدیگر کار را جلو ببرند، گفت: هر کسی نظر خود 
را می آورد و ما هم به عنوان فیلمساز باید بجنگیم که این 
جنگجویی را از ما گرفتند و بهشت و جهنم ما را تعیین 
می کنند که این حرف جفنگی است! کارگردان »مهاجر« 
گفت: باید فیلمس��از برای چیزی ک��ه می خواهد بگوید 
مقاوم��ت کند. خدا رحمت کند آقای داد که  مس��ؤول 
سینما شد و من از همان روز با ایشان دعوایم شد. پشت 
میز رفتن قواع��دی دارد برای خ��ودش اما واقعیت این 
اس��ت که باید برای ایده آل ذهن خود بجنگیم ولی الان 
فیلمسازان ما می گویند که نمی گذارند بسازیم. من روی 
حرفم با کسانی است که خون دیده اند، چرا تفنگ جبهه 
را در جای دیگری استفاده می کنی؟ چه اتفاقی برای ما 
افتاده است، اینها نمی شود جز وسواس الخناس هایی مثل 
برخی منتقدانی که گفتند از این نس��ل حرف نزنید در 
حالی که طرف در حوزه خودش ژنرال بود اما به حوزه ای 

رفت که اصلا ربطی به او ندارد.
انجمنسینمایدفاعمقدسراجدینمیگیرم ■

وی خاطرنشان کرد: من تا به حال به انجمن سینمای 
دفاع مقدس نرفت��ه ام و اصلا آنج��ا را جدی نمی گیرم، 
ع��ده ای نشس��تند و نظرات عجیب و غریب��ی دارند که 
شرف الدین فقط نماد است، اما سوال اینجاست که از آن 
تش��کیلات شما چه چیزی در آمده است و خروجی چه 
چیزی بوده اس��ت؟ اگر خروجی نداشته ببندید این در 
را. وقتی می خواس��تم »برج مینو« را بسازم در آن زمان 
در انجمن از 10 نفر ۹ نفر گفتند این کار بش��ود و یکی 
گفت که نشود که به من گفتند برو و فیلمت را بساز، من 
وقتی به آبادان رفتم تماس گرفتند و گفتند کار را تعطیل 
کن که من تلفنی هم ب��ا آن یک نفر صحبت کردم که 

قبول نکرد به پای صحنه بیاید و 
تهیه کننده هم ترسید و من پیکانم 
را فروخت��م ول��ی کار را تعطیل 
نک��ردم و برای تهیه مواد منفجره 
از میدان مین م��واد انفجاری در 
آوردیم و دست ساز آن را ساختیم، 
فیلم را س��اختیم که اتفاقی هم 
نیفتاد و در جشنواره به من جایزه 
دادند. حاتمی کیا ادامه داد: بعضی 

دوستان آنجا یک جور هستند و وقتی بیرون می آیند به 
آدم های رادیکال بدل می شوند. آن تشکیلات هیچ کاری 
نکرد و تنها پول خوردند و من می گویم که عزیزان شما 

در آنجا مانع شده اید.
همهمافیلمسازانپرازاشتباههستیم ■

وی اظهار داشت: ما فیلمسازان پر از اشتباه هستیم 
و به آنها افتخار می کنیم چون از نسل ذریه حضرت آدم 
هستیم و اصلا این را از ما نگیرید، ابراهیم حاتمی کیا هم 
یکسری فیلم ساخته که در نیامده است، چه کسی این 
مسؤولیت را به گردن ما انداخته که اصلا اشتباه نکنیم؟ 
فیلمی مثل »شیار 143« خانم آبیار ساخته می شود که 
مادری برای تنها بچه اش بال بال می زند و او را به جبهه 
می فرس��تد که بچه برنمی گردد و کل فیلم انتظار مادر 
را نش��ان می دهد که  آخ��ر هم جنازه بچه اش را تحویل 
می گیرد؛ من با دیدن این فیلم نمی گویم که چه غلطی 
کردیم که جنگیدیم اما از آن طرف فیلم دیگری ساخته 
می ش��ود که یک بچه خوش��گل و چش��م آبی را نشان 
می دهد که به جنگ می رود و از دس��ت می رود و این را 
طوری می گوید که اشتباه کردیم جنگیدیم که این درد 
است. درد این است که فیلمساز بگوید من از آبادان فیلم 
می سازم و می گویم که آبادان شبیه دزد دوچرخه ویتوریو 
دسیکا است و دزد دوچرخه ای که از کشور فاشیسم زده 
حرف می زند و کش��ور من را هم فاشیسم زده است، درد 
این اس��ت فیلمس��از آبادانی ما از دالامب دلومب قبل از 
انقلاب ح��رف بزند و من را با فاشیس��م یکی کند. بعد 
بگویی من استایل دزد دوچرخه را اینطور برداشتم، دسیکا 
مختصات آن کشور است و ماجرایی که برای موسیلینی 
رخ داده است، آیا من در کشورم موسیلینی داشتم؟ من 

برای ارسال این فیلم به لوکارنو گریه کردم و گفتم باید از 
فرستادن این فیلم که کشور ما را ذلیل می کند، خجالت 
بکشید و با جیغ و داد از فارابی بیرون آمدم. فیلمساز آن 
ط��رف را نمی بیند چون با اولین ص��دا او به تهران آمده 
است. مس��اله مردم هستند، مساله کوچه هایی است که 
هنوز اسم شهید دارند و بعضی ها برای عوض کردن اسامی 
کوچه ها مقاومت می کنند. هن��وز تخت طاووس برای ما 
مهم تر از اسم شهید مطهری است که باعث تاسف است.

فیلمسازیدرحوزهجنگنیازبهحوصلهدارد ■
وی خاطرنش��ان ک��رد: فیلمس��ازی در حوزه جنگ 
احتیاج به وقت و حوصله دارد و بخش خصوصی و دولتی 
باید از آن حمایت کند و این ش��اخه س��ینما متأسفانه 
ضعیف ترین ش��رایط را دارد. 35 سال است کار می کنم 
و مدعی هس��تم قصدم این بوده تغییری رخ دهد. برای 
این نوع گفتن من باید ش��جاعت و حوصله داشته باشم 
و بجنگم. این نوع فیلمس��ازی آدم هایی را می طلبد که 
برآنچه می خواهند بگوین��د، مقاومت کنند و هرچیزی 
را نپذیرن��د و به راحتی جهت آن را تغییر ندهند. برخی 
فیلمس��ازان عزیز از این طیف به این دچار شدند که اگر 

آمار سینما بالا برود، تماشاچی مساله ما می شود. 
بهم�نگفتنددرفیلم�تچراازای�نحرفها ■

میزنی؟!
حاتمی کیا تأکید کرد: بحثم این است که فیلمساز باید 
خودش برای آنچه می خواهد بگوید، مقاومت کند. اصلا 
نباید انتظار داشت بگویند بفرمایید، این فرش قرمز و این 
هم راه. ما باید برای آنچه ایده آل ذهنمان است، بجنگیم. 
چرا برخی تفنگ جبهه را برداشته اند و جای دیگر مصرف 
می کنند؟... چرا بچه هایی ک��ه این فضا ها را دیده بودند 
از مس��اله جدا می شوند؟... برخی منتقدان این را تبدیل 
به وجاهت کردند که جنگ مساله کهنه ای است درباره 
آن نباید صحبت کنیم البته این اتفاق افتاد و به آرامی به 
عنوان یک کارگردان به من گفتند: برای چه در فیلمت از 
این حرف ها می زنی؟... برو حرف های دیگرت را بیان کن.

ج�ویبهراهانداختندکهفیلمس�ازازآمدنبه ■
سمتسینمایدفاعمقدسمیترسد

وی ادام��ه داد: نتیج��ه این می ش��ود که فیلمس��از 
کفش های��ی را به پا می کند که اندازه خودش نیس��ت و 
در حوزه های��ی کار می کند که اصلا ربطی به او ندارد. در 
سینمای دفاع مقدس چرا باید فیلم »شیار143« بیاید و 
واکنش مردم این طور باشد؟... این فیلم که حرف تازه ای 
نمی گفت اما می بینید که چه طور می درخشد و نمی دانم 
چه اتفاقی می افتد که نسبت به این فیلم ها نوعی غریبگی 
به وجود می آید. منظورم فرد خاصی نیس��ت بلکه حرف 
این است که این جو راه افتاده و ما به عنوان فیلمساز از 

آمدن به این سینما می ترسیم.
درحوزهاندیشهامثالمرتضیهاراکمداریم ■

کارگردان فیلم »چ« توضیح داد: به عنوان فیلمساز 
جنگ آم��دم که حرفی از بچه های جنگ بگویم. بعد از 
فیلم »دیده بان« فیلم های دیگرم 
دیگر تفنگ ندارد و در حال طرح 
مس��ائل جامعه هستم. فیلم های 
»آژان��س شیش��ه ای« و »ب��وی 
پیراهن یوسف« همه جامعه زمان 
خودشان را مطرح می کنند و من 
هم مسائل خودم را می گویم. من 
بیشتر از نسلی که با انقلاب شکل 
گرفته ح��رف می زنم و می گویم 
اگر من و تو نگوییم، نس��بت به این مسائل مثل چمران 
و پاوه غریبه می ش��وند. متأسفانه در حوزه فکر، اندیشه 
و نرم اف��زار امثال آقامرتضی ها را کم داریم. حاتمی کیا با 
اش��اره به افرادی که درگیر جنگ بودند، گفت: قرار بود 
افراد شهید ش��وند و درصد زنده بودنشان خیلی پایین 
بود. چطور تغییر کردند و عوض ش��دند. اصلا چرا باید 
فک��ر کنیم که باید معاش خود را با س��ینما گره بزنیم. 
اگر می توانید فیلم بسازید و اگر نمی توانید نسازید. فیلم 
ایده آل خودتان را بسازید، نه اینکه دائما بگویید به دلیل 
اینکه فلان مساله را فلانی گفته نمی توانم حرفم را بیان 
کنم. بار ها پای صحبت این آدم ها نشسته و می بینم که 
از خودش��ان برای مطرح کردن هیچ ندارند. وی تأکید 
کرد: من از هم قبیله های خودم در دوران جنگ صحبت 
می کنم. این نس��ل که جنگ را دیدن��د باید از این فضا 
صحبت کنند و نباید اجازه کهنه ش��دن بدهند. شرم بر 
فیلمسازی باد که بگوید پول در همین بخش است بلکه 
باید حرف هایی از جنس زمانه داشته باشد که بتواند در 
اث��رش بیان کند. الان ایران در خاورمیانه و جهان حرف 
و هویت برای گفتن دارد و این هویت از بچه های جنگ 
و   همان فضا شکل گرفته اما بچه های جنگ پای این کار 
نایستادند و حوصله و تحقیق نکردند و ناله می کنند. من 
با تمام گروهم به پادگان می رفتم و یک س��رباز کل کار 

ما را می خواباند.
بایدحرفزمانحالرادرفیلمبزنیم ■

حاتمی کی��ا ادامه داد: بحث بر س��ر این اس��ت که 
خودم��ان را داریم گم می کنیم و باید چیزی را در فیلم 
خ��ود بگوییم که حرف زمان ح��ال را بزند. چمران من 
برای س��ال 58 اس��ت و دارم درباره حرف الانم صحبت 

می کنم. متأسفانه عزیزان این کشور را فراموش کرده اند. 
باید فکر کنیم رفتن س��راغ شهید باکری از کدام وجه 
باش��د که بتواند جواب دهنده زمان حال ما باش��د. این 
هنر من به عنوان یک فیلمس��از اس��ت که طوری اثرم 
را ارائه کنم ک��ه ملت بیایند و نگاه کنند. چرا بهزادپور 
با »خداحافظ رفیق« که توانست حافظه ای برای مردم 
بسازد، دیگر فیلم نمی سازد؟... چرا افرادی که فیلم های 
جنگی اینطوری ساختند دیگر سراغ این کار نمی روند؟ 
ای��ن کارگردان درباره »گزارش یک جش��ن« و دیدار با 
رهبری، بیان کرد: برخی دوس��تان خط کش��ی صریح 
و واضحی برای س��اخت فیل��م ارائه می دهند اما من به 
این معتقد نیس��تم و علاوه بر آن دی��دار با آقا فرصت 
مغتنمی بود. ایش��ان فیل��م »چ« را دیده ان��د و درباره 
آن زیبا صحبت کرده اند. وی با اش��اره به فیلمس��ازی 
ضعی��ف در حوزه جن��گ، اذعان کرد: وقت��ی میدان را 
خالی می کنیم، افرادی وارد می ش��وند که در این حوزه 
ضعیف هستند یعنی این فیلم ها سکوی پرتاب فیلمساز 
می ش��ود و این اوائل جزو مسائل پشت پرده بود که فرد 
اصلا هیچ اعتقادی به موضوع نداشت. نمی دانم چرا این 
اتفاق می افتد؟... مگر نه این اس��ت که بعد ها باید پاسخ 
بدهند؟... اگر از منظر عراق به ایران نگاه کنید، می بینید 
ک��ه این بچه ها در جنگ چه کردند. حاتمی کیا با طرح 
سوالی گفت: چطور می شود مسؤول سینما و تلویزیون ما 
هنگام طرح سینمای جنگ غیرت به خرج نمی دهد به 
بهترین ها فرصت ساخت بدهد؟ انگار همین قدر که فرد 
چفیه داشته باشد برای پخش از تلویزیون کافی است. 
متأسفانه حرف های این نوع سینما که باید هویت داشته 
باش��د، تا حدودی حرف های خش��ن دارد و بوی باروت 
می دهد. حرف نسل انقلاب باروتی است، چه بخواهیم 
و چه نخواهیم. نسل بچه های جنگ گلی است و وقتی 
می آیند روی فرش ه��ا رد باقی می گذارند و باید این را 
بپذیریم. اگر مس��ؤول این را نپذیرد و برای بچه اش این 
محی��ط را توضیح دهد، چطور می خواهد فضای جنگ 

را درک کند؟... ما فیلمسازان جنگ این کار را نکردیم.
سینماگرازواقعیتگرتهبرداریمیکند ■

این فیلمساز جنگ در رابطه با ساخت فیلم با رگه های 
واقعیت، بیان کرد: من چن��دان عنوان واقعیت را جدی 
نمی گیرم. واقعیت از زاویه نگاه من تعریف می شود. من به 
کسانی که ادعا می کنند فلان مساله اصل است، مشکوکم. 
واقعیت این است که سینماگر گرته برداری می کند و بیان 
واقعی��ت اصلا یک طنز و برای آرام کردن ذهن مخاطب 
است. هرکس از زاویه خودش به فیلم نگاه می کند و این 
گزینش فیلمساز است. اصلا از جزیره مجنون طبق قاعده 
فیلم بس��ازند و در آن پنگوئن بگذارند و مهم این اس��ت 
که منطق قصه درس��ت باشد. این حرف قلابی است که 
فکر کنیم فیلم های مستند یعنی بیان واقعیت. خلقیات ما 
تعیین کننده بود که در روایت فتح به سمت چه سوژه ای 

جذب می شدیم.  
مادراقلیتهستیم ■

وی ب��ا بی��ان اینکه امثال م��ا در این مملکت اقلیت 
هس��تیم، افزود: جریان حاکم بر این هرم لعنتی سینما 
طوری ش��ده که ما اقلیت قرار گرفتیم و م��ا را به بازی 
می کشند که باید در آنجا صفر شویم ولی خدا ان شاءالله به 
ما مقاومتی بدهد که بچه های این حوزه اصلا کوتاه نیایند 
و به مسیر خود ادامه بدهند. کارگردان »دیده بان« درباره 
فیلمسازان جوان دفاع مقدس گفت: سینما که ورشکسته 
اس��ت. من کاری به این ندارم که الان »ش��هر موش ها« 
خوب می فروشد که ان شاءالله این روند فروشش هم ادامه 
پیدا کند و 100 میلیارد بفروش��د اما مگر میلیارد چقدر 
است؟ یا من باید وارد چرخ دنده شوم و حرف های سخیف 
بزنم تا ملت به سینما بیایند که این اتفاق برای بچه های 
ما افتاده است که وای بر ما و وای بر آینده ما، یا اینکه ما 
فقط مواظب شترهای خودمان باشیم و بچه های خود را 
بچسبیم. من عشقم این است که فیلمم را در شهرستان 

ببینند، چون ما باید بشارت خود را بدهیم.
سینمایدفاعمقدس،تنهاژانریکههویتدارد ■

وی افزود: سینمای دفاع مقدس تنها ژانری است 
که هویت دارد و این سینما خیلی حرف ها برای گفتن 
دارد که با مطرح شدن آن باید سر از لبنان دربیاوریم.

حاتمی کیا خطاب به فیلمسازان جوان ارزشی گفت: 
مبادا خالی بودن س��ینما ها ش��ما را گمراه کند، شما 
حرفتان را بزنید تا بعدا ش��رم از فیلمی که س��اختیم 
نکنیم. به اندازه کافی فیلمسازانی را داریم که سینما ها 
را به بتکده تبدیل کنند.حاتمی کیا در پایان صحبت های 
خود توضیح داد: من مخلص س��ینما هس��تم. خدا را 
ش��اکرم که مردم من را به عن��وان فرزند خود در این 
خانواده پذیرفتند و معتقدند حرف هایی را بیان می کنم 
که برای این جامعه اس��ت. حاتمی کیا درباره دعوت از 
برخی منتقدان در برنامه »هفت« گفت: ش��ما بعضی 
اوقات کسانی را می آورید که اصلا این بحث مساله او 
نیس��ت، وقتی ارزش های این ماجرا مساله او نیست و 
افتخارش این است که تلویزیون جمهوری اسلامی را 
نگاه نمی کند، فقط بی بی سی و من و تو را نگاه می کند و 
به فیلم های ایرانی اه اه اه می کند، چه توقعی می توان 

از این افراد داشت؟

اخبار

خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 
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